
 
  

       
 

 
 

 
    
    
  
    
    
    
   
   

  
  
  

 
   

 
 

 
 

  
  
   
   
   
  
   
  
   

  
 
 

 
 

    
  

 
 
 

   
 
 
 

 

 
 
 

 

 
 

 
  

  
   

 

 

  
 

 
 

  

  

  

Referat, BYMIDTEGRUPPEMØDE I SKÆLSKØR 
Hotel Postgaarden, Skælskør 

Onsdag den 18. november 2020 klokken 8:00 - 10:00 

Deltagere: 

• Skælskør Erhvervsforening: Pia Kimer Jakobsen 
• Skælskør Lokalråd: Ole Larsen (Ikke mødt) 
• Skælskær Bevaringsforening: Mette Lund Jørgensen 
• Kunstnerlavet KIT: Mia Hedegaard Jensen 
• Skælskør År 2000: Pernille Kirkeskov Hansen 
• Bykontoret: Anne Gudiksen 
• Det Røde Pakhus: Hanne Hjortsberg 
• Handicaprådet: Ole Andersen 

• Steen Olsen (A) 
• Anders Koefoed (V) 

• Teknik: Bo Gabe (referent) 

Dagsorden: 

1. Godkendelse af referat 
2. Godkendelse af dagsorden 
3. Status Masterplan og højvandssikring 
4. Nyt fra foreninger og råd 
5. Nyt fra Slagelse Kommune 
6. Omgangstone/ sexisme 
7. Øget børne-/ungeindsats i Skælskør 
8. Presse 
9. Andet og eventuelt 
10. Mødeplan 

Bilag: 

• Referat fra Skælskør Bymidtegruppe den 23.september 2020 
• Orientering om lydfyr med vibration 

1. Godkendelse af referat Godkendt 

2. Godkendelse af dagsorden Godkendt 

3. Status på masterplan og høj- Kort opsamling på arbejdet med masterplan, og herunder de 
vandssikring to afholdte møder i arbejdsgrupper jf. tidligere beslutning 

Der var afholdt møde om masterplan den 17. november, 
hvor også bymidtegruppens medlemmer deltog, og hvor 
emner til masterplanen blev fastlagt. Her er nedsat 4 tema-
grupper, som hver især arbejder videre med en kvalifice-
ring. Maja Østermann fra Plan deltager i hver af arbejds-
gruppemøderne. Det er også Maja der i sidste ende samler 
alle input og udarbejder det endelige udkast til masterpla-
nen. Bymidtegruppen udtrykte ros til processen og særligt, 
at Maja deltager i arbejdsgruppemøderne, så der sikres en 
gennemgående koordinering og støtte af arbejdet fra admi-
nistrationen 
Status på arbejdet med højvandssikring 
Der har været afholdt vejledende møder med Miljøstyrelsen 
(MST) og Kystdirektoratet (KD) for at afdække udfordrin-
gerne i de forskellige løsninger. 
De to statslige instanser udtaler sig alene overordnet i for-
hold til deres ansvarsområder, og vil ikke gå ind i en konkret 



  
 

   
 

  
  

 
 

  
 

 
  

 
 

  
 

 
 

 

  
  

 
 

  

 
 
  

 
 

 
 

 

 
 

  
 

 
 

 
  

 
     

 
  

 
  

 

  
  

  
 

 

 
 

 

4. Nyt fra foreninger og råd 
Maks 5 min. pr. person. Medlemmerne 
opfordres til evt. at fremsende kom-
mentarer og bilag inden mødet. 

behandling af situationen i Skælskør, før der ligger et pro-
jektforslag der er klar til behandling. 
Der er ikke kommet væsentligt nyt frem, ud over det der al-
lerede er orienteret om sagen. 
I forhold til Natura2000 problematikken peger MST på at 
den mindst indgribende løsning skal vælges som udgangs-
punkt. Det er ikke muligt at fravige N2000 reglerne uden 
kompenserende foranstaltninger. Det kræver en anmodning 
til MST. Hvis projektet skader prioriteret natur eller arter, 
skal der indhentes en udtalelse fra EU, hvilket er en årelang 
proces. 

Kystdirektoratet peger på, at der er behov for en højvands-
beskyttelse, som kan løses af alle fem løsninger. KD ville 
ikke pege på en bestemt løsning. Det må komme an på de 
lokale ønsker og afvejning af hensyn, herunder fx påvirknin-
gen af N2000 områder. KD anbefaler at vi overvejer sik-
ringshøjden og de fremtidige muligheder for en forhøjelse af 
sikringsniveauet i de fem løsninger. 

Bymidtegruppen anbefalede, at man undersøger erfarin-
gerne fra andre sluseløsninger, herunder priser etc. 

KD havde betænkeligheder ved om de anslåede anlægspri-
ser på sluseløsninger kunne holde set ift. erfaringer andre 
steder fra. 

Bymidtegruppen spurgte til om alle borgere i Skælskør kan 
være med til at finansiere anlægget. 
Bo Gabe forklarede, at det alene er parterne der får direkte 
gavn af anlægget der betaler efter en partsfordeling. Herun-
der betaler kommunen for den part der omfattes af kommu-
nale arealer og interesser. Der kan ikke fordeles parter til 
borgere uden for det område der beskyttes. Steen forkla-
rede at der pt fremlægges en fælles model for partsfordeling 
i Korsør-projekterne som beskriver, hvordan partsfordelin-
gen er skuet sammen både for grundejere, kommune, forsy-
ning mv.. 

Der er fortsat administrativ behandling af sagen, så oven-
stående orientering er foreløbig, men sagen kommer på 
MPL-udvalget i december, hvor bymidtegruppen ville kunne 
hente nyeste info. 

Orientering fra de deltagende foreninger og råd, herunder 
opfølgning på emner fra tidligere møder. 

• Skælskør Erhvervsforening v. Pia Kimer Jakobsen 
Der er udmøntet 4. mio. kr. til erhvervsforeningerne i bud-
get 2021. temaerne kunne være detailhandel, bymidten og 
liv i byerne, webshop, men der er dog ikke specifikke krav til 
anvendelsen. Beløbet fordeles typisk efter 3-2-1 modellen. 

Der var debat om fordelingsmodellen af midler til hhv. Sla-
gelse, Korsør og Skælskør. Modellen var ikke altid hensigts-
mæssig og kunne forhindre, at større projekter kunne gen-
nemføres i de tre bysamfund fordi der kikkes så snævert på 
en retfærdig fordeling. 

Pia nævnte desuden Algade projektet og et forslag der var 
fremlagt af kommunens vejafdeling med parkering i den ene 
side og cykelsti i midten. Alene dette projekt var anslået til 6 
mio. kr., så med en tildeling på 1 mio. kr. kan et sådan pro-
jekt have lange udsigter. 

Ønsker om ladestandere til elbiler blev drøftet. 



 
  

  

  
 

 
 

    
 

 
 

 

  

 

    
 
 

     

  
 

  
 

 
 

 
 

 
 

 
 

  
 

  
 

 
    

  
 

  
 

     
  

 
 

   
 

 
 

 

 
 

    
  

 
   

 
   

 

Bo orienterede, at det var et kommunalt fokuspunkt, men at 
der ikke pt. var hjemmel til, at kommunen opstiller lade-
standere til andet end kommunens egne biler. 
Opgaven ligger hos private udbydere af ladestandere. Kom-
munen ville så vidt det er muligt arbejde på at sikre elinfra-
strukturen, ligesom der arbejdes på lovgivning der giver 
kommunerne flere muligheder. 

• Skælskør Lokalråd v. Ole Larsen 
Ole var ikke mødt 

• Skælskør Bevaringsforening v. Mette Lund Jør-
gensen 

Der sker ikke meget pt. pga. covid19 og medlemmernes al-
dersfordeling. Det er stadig hensigten, at få en udstilling om 
havnens historie op at stå, når det er muligt; men lige nu 
”står den på lager” 
Som kuriosum viser en gennemgang af artikler mv. om hav-
nen, at den altid har givet underskud. 

• Kunstnerlavet KIT v. Mia Hedegaard Jensen 
Anvendelse af det grønne område ”Lagunen”, og udfordrin-
ger med at det kan blive meget vådt i området. 
Spørgsmålet om anvendelsen af Lagunen blev drøftet. det er 
ikke muligt at garantere lagunen som et tørt område m.m. 
området drænes frem til en pumpebrønd og herefter sikres 
på denne måde. Anvendelsen må alternativt ske med den ri-
siko der er for at der bliver vådt/ blødt ved kraftig regn. 

Det er tanken at vedligehold af området skal gentænkes 
med udgangspunkt i at øge områdets biodiversitet, som 
også tidligere drøftet ifm. nedlæggelse af Solens Plads. 

Mia fortalte om smykkekunstner der flytter til Har-
boesvænge og ny smykkeudstilling i Algade. Desuden om 
succes med teatergruppe der turnerer op plejehjem med et 
stykke der hedder ”Høst” 
Der arbejdes med fondraising og der undersøges mulighed 
for at skabe en middelalderfestival i samarbejde med Bor-
reby (meget tidlig fase og meget ambitiøst projekt). 

Endelig blev der fortalt om et muligt projekt med ”landart”,-
en ”trætrold” i lystskoven, som kunne have flersidige eller 
funktionelle formål ud over kunstværket i sig selv, fx som 
shelter. Ideen er at der bliver mere at se og gå efter i Skæl-
skør. Denne idé er i samarbejde med ”Skælskør år 2000” 

• Skælskør År 2000 v. Pernille Kirkeskov Hansen 
Livsstilsmesse 2021 er allerede nu aflyst pga. Covid19 

• Bykontoret v. Anne Gudiksen 
Arbejder med folder på dansk, tysk. Det har været en sej 
kamp at skaffe finansiering, men det ser ud til at lykkes. 

Der er givet et LAG-tilsagn på 490.000 fra Erhvervsstyrelsen 
til Lagunestien. Der arbejde med at få medfinansiering på 
plads fra Nordeafonden og et samarbejde med bl.a. Slagelse 
Kommune 

• Det Røde Pakhus v. Hanne Hjortsberg 
Det er sløjt med arrangementer som alle bliver udskudt. Der 
er dog enkelte arrangementer fra Slagelse Musikskole. 
Julebasar og -arrangementer er aflyst. 

• Handicaprådet v. Ole Andersen 
Orientering om lydfyr med vibration 



  
 

  
 

 
 

 
  

 
 

  
 

 
 

   
 

 
 

  
 

  
 

   
 

   
 

 

  
 

    
 

  
  

  

 
 

 
  

 
  

 
 

 
 

 
  

   
 

 

  
  

 
 

 
 

------------------

5. Nyt fra Slagelse Kommune 
15 minutter. 

Det er aftalt, at der afsættes en tilgængelighedspulje til han-
dicaprådet på 2 mio. kroner i 2021. Som en ”prøvehandling” 
disponeres midlerne efter indstilling fra Handicaprådet, som 
vil pege på små indsatser med stor betydning for fremkom-
meligheden. 

Det er selvfølgelig handicaprådets bagtanke, at de ville vise, 
at de er i stand til at vise, at de kan få noget ud af pengene 
ved at bruge deres erfaringer aktivt. 

Eksempelvis blev nævnt en mindre strækning på stien ved 
mellem Norvejen og noret i nærheden af den nymalede 
kunsttunnel., hvor en lavning ofte er oversvømmet. Det gør 
den uegnet for handicappede. Strækningen kan rettes op 
med relativt små midler, så den bliver farbar for alle bor-
gere. 

Se i øvrigt sagsfremstillingen i Økonomiudvalget. 

Der er udstedt en pris på 10.000 for eksempler på hvordan 
man kan imødegå ensomhed hos udsatte grupper. Prisen 
kan gives både til private og offentlige modtagere. Der var 
ikke indkommet forslag, så dette efterspørges. Deadline er 
den 20. november. 
Orientering fra administrationen og fra udvalg/byråd, herun-
der opfølgning på emner fra tidligere møder. 

• Teknik 
Status om infostandere 
Bo orienterede om infostandere, som er på vej i Skælskør. 
Arbejdet med infostandere er sket i samarbejde med Er-
hvervsforeningen, Pia Kimer og Bykontoret, Anne Gudiksen. 

Det forventes, standere kommer op i løbet af foråret 2021. 
Der er fundet egnede placeringer, og indhentet tilbud på op-
stilling. 
Informationen, der kommer til at køre på standerne vil blive 
styret centralt af kommunens kommunikationsafdeling i 
samarbejde med lokale aktører som fx kunne være Bykonto-
ret. Typen af info må ikke være af kommerciel art, men kan 
fx omfatte info fra kommunen, lokale foreninger, eller kultu-
relle arrangementer. Der vil formentlig blive et gebyr for at 
få info på. 500 kr. er blevet nævnt. 

Bymidtegruppen ønskede at se, hvordan standerne ser ud, 
at se en tids og handleplan for projektet, at se en vejledning 
for brug og administration af standerne, når de kommer i 
drift. 

Steen og Anders ønskede en orientering om sagen på ET-
udvalget. 

Status og oplæg på pullert i Algade og Svanetorvet 
Bo orienterede om pullerter. Vælges de såkaldte ambassa-
depullerter (kan fjernbetjenes så de kører op fra en ”silo” i 
belægningen når der er behov) koster de ca. 150.000 for 2 
stk. ved indgang på hhv. Algade/ Havnevej og ved Svane-
torvet. (Red: prisen er ved 2 stk. den vil være relativt dy-
rere når der kun bestilles én). Der skal desuden påregnes to 
almindelige pullerter på hver side, så der maksimum er 1½ 
meters mellemrum. Dertil skal lægges omkostninger til elin-
stallationer belægningsarbejder, tilslutningsbidrag og vedli-
gehold. 

https://polweb.nethotel.dk/Produkt/PolWeb/default.asp?p=slagelse07&page=document&docId=184768&itemId=184842
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-----------------

-----------------

Alternativt kan vælges pullerter der kan ligge i vejen og slås 
op efter behov. Disse er væsentligt billigere, men der er ikke 
indhentet specifik pris. 

Endelig er der mulighed for to pullerter, hvor der kan sættes 
en kæde på efter behov. Dette er en billig lavteknologisk 
løsning. 

Bymidtegruppen anbefalede, at man gik videre med en løs-
ning med ambassadepullert ved indgangen til Algade, samt 
en almindelig kædebom ved indgangen til Svanetorvet. 

Materialet om pullerter vedlægges dette referat til oriente-
ring 

Belysning kunsttunnel (den nyligt malede) 
Der var indgået borgerønske om, at belysning blev perma-
nent i vintermånederne, da tunnel var meget mørk også om 
dagen. 

• Entreprenørservice 
”Skodsagen” 
Steen orienterede om arbejdet med at få en by uden skod-
der. Der arbejdes om at inddrage foreninger, skoler (børn og 
forældre) i arbejdet. De får et oplæg og anmodes om at 
komme med ideer til arbejdet. 

Bymidtegruppen bakker op om dette arbejde 

Kobæk Strand og badebroen 
Bymidtegruppen udtrykte desuden igen ros til vedligeholdel-
sen på Kobæk Strand. 

Også badebroen fik ros, men der var et ønske til, at der kom 
midter-gelænder på den ene af opgangene på hver side. 

• Udvalg/byråd v. Anders Koefoed og Steen Olsen 
Anders omtalte kommende budget som værende præget af 
urealistiske driftsbudgetter. 

Bykontoret efterspurgte budget for kontoret i 2022 og 2023. 

Steen har efter mødet spurgt borgmesteren, som svarer føl-
gende: 
Hej Steen 

• Blot for en god ordens skyld, så er følgende anført i 
budgetaftalen i 1. behandlingen af budgettet (alle 
var med undtagen SF): ”Pkt. 33. Parterne er enige 
om, at midlerne til bymidtekontorerne bør forlæn-
ges, ligesom midlerne til KIT bør videreføres” 

• Jeg husker, at der var lidt usikkerhed om hvorvidt 
der var bevillinger for 2021 eller ej, og da det blev 
afklaret var der enighed om, midlerne indsættes til 
næste budgetår – tror vist vi havde andet i hove-
derne – men ingen er i tvivl om opbakningen til 
begge tiltag.(bykontor & KIT) 

• Midlerne er bevilget til og med 2021, og det brede 
flertal vil sørge for, at midlerne videreføres i 2022 og 
årene efter. 

John 

Der blev drøftet ansættelse af detailhandelskoordinatoren 



   

  
 

 

 
 

 
 

  
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 

 
 

   
 

 
  

  
 

 
 

 
 

  
 

 
  

 
 

  
 

  
 

  
   

  
 

 

 
 

----------------

Steen har efterfølgende mødet forsøgt, at få afdækket drøf-
telse om ansættelse og budgetter. 
Umiddelbare svar er, at koordinator er ansat i regi af Sla-
gelse Erhvervscenter - som betaler hans løn ud af kommu-
nens bloktilskud til Slagelse erhvervscenter. Der ydes mulig-
vis også tilskud fra Buisness Slagelse ? 
Der blev spurgt til status i sagen om det gamle rådhus. Sta-
tus eftersendes dette referat. 

Der blev spurgt til status for Det Gamle Rådhus 
Steen har efter mødet fået sendt følgende fra udvalgsfor-
mand Jørgen Andersen om status fra chefkonsulent Pernille 
Andersen: 

Status på Skælskør Rådhus er, at rådgiver fra John Veje Ar-
kitekterne er på trapperne med både en overblik over reno-
veringsbehov og bud på omdannelse, og de udfordringer der 
kan være ift. dette. Kommunale Ejendomme og jeg har 
netop landet en dato for møde i december, hvor arbejds-
gruppe af forslagsstillere indbydes til at få status fra rådgi-
ver og hvor denne kan drøftes. 

Rådgiver har gennemgået hele komplekset, og blandt andet 
haft konsulent fra Slots- og Kulturstyrelsen med på besigti-
gelse, da det er dem, der i sidste ende skal give tilladelse til 
enhver ændring af det totalfredede kompleks. Denne gen-
nemgang peger på udfordringer især ift. sikkerhed omkring 
brand og vandrehjemsideen. Dette drøftes nærmere på mø-
det mellem arbejdsgruppen og rådgiver. 

6. Drøftelse af omgangstone/ Steen Olsen har tidligere fremsendt ønske om en dialog i by-
krænkende adfærd 

midtegruppen omkring omgangstone, krænkende adfærd, 
overtrådte grænser hos den enkle m.v. 

Formålet er, at vi fremadrettet sikre den bedste trivsel i vo-
res arbejde, øge gruppedynamik og i sidste ende resulta-
terne til gavn for Skælskør og omegn 

Kommuners Landsforening KL, Slagelse Byråd og kommu-
nens MED udvalg drøfter p.t. udkast til fælles retningslinjer 
til fremlæggelse og drøftelse. Når dette oplæg foreligger fo-
relægges dette bymidtegruppen. 

Imidlertid indstilles, at vi på mødet tager en kort drøftelse af 
mødernes styrker og hvor vi alle kan forbedre. 

Det blev kort drøftet, at det var vigtigt at være bevidst om 
”magtfordelingen”,- eller at udligne magten. Det er vigtigt, 
at have klare retningslinjer for mødekulturen, men også 
hvordan vi reagerer, hvis grænser overskrides. Fx burde der 
være en skarpere styring af taletiden for deltagerne, så vi 
giver hinanden lige meget tid, overholder tidshorisonter og 
får sat fokus på de vigtige emner på dagsordenen. 
Det aktuelle punkt var fx sat for langt ned på dagsorden, og 
tiden var blevet knap. Der bør gives ordentlig tid til en be-
handling af emnet, så det ikke ”jappes” igennem. Punktet 
blev derfor udsat til næste møde, hvor der skal sættes rime-
lig tid af til en debat om emnet. 



 
  
 

  
 

  
 

   
 

 
  

 
 

     
 

  
 

 
 

 
 

 
 

  
 
 

 

 
 

 

 
    

  
  
  
   

 
     

 
 

7. Øget børne-/ungeindsats i Skæl-
skør. 

8. Presse 

9. Andet og eventuelt 

10. Mødeplan 

Orientering og status på arbejdet 

Administrationen skal mødes mødes ultimo november for at 
drøfte samarbejdet med ”Oliemøllen” og her også se på be-
hovet for anlægsmidler. 

Steen orienterede at der er afsat samlet 5. mio. kr. til områ-
det i kommunen, og herunder vil der være en øget indsats 
lokalt i Skælskør. 

Anders pointerede at de 5 millioner var til hele kommunen, 
og ønskede mere fokus på samarbejdet i ssp. 

Der forventes en konkret status på arbejdet i december. 

Mht. stationsbygningen er der afholdt et møde med Harboe, 
som er positiv over for en langvarig lejeaftale. 

Intet 

Intet 

Mødedatoer i bymidtegruppen for det kommende år: 
• 10. februar 2021 
• 12. maj 2021 
• 11. august 2021 
• 10. november 2021 

Møderne afholdes om onsdagen fra kl. 8-10 på Hotel Post-
gården. 


